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L’avortament va deixar de ser un
dret garantit als Estats Units el
passat mes de juny. A Hongria, les
dones que volen avortar es veuen
obligades des d’aquest setembre
a escoltar el batec del cor del fe-
tus com a mesura per intentar
dissuadir-les. I a Andorra, conti-
nua sent il·legal en tots els supò-
sits. Diem Andorra per citar un
país que ens sona especialment
familiar, però també podríem
dir la República Dominicana, les
Filipines o Sierra Leone, entre
tants d’altres.

En aquest context global de re-
trocés (o de manca total) dels
drets reproductius de les dones, a
casa nostra es continua avançant
en la direcció correcta. El Depar-
tament de Salut i el d’Igualtat i Fe-
minismes de la Generalitat van
presentar el passat 28 de setem-
bre, coincidint amb el Dia Inter-
nacional per la Despenalització de
l’Avortament, el nou protocol que
permet practicar l’avortament
farmacològic –és a dir, amb me-
dicaments– fins a les catorze set-
manes de gestació. Fins ara, la in-
terrupció voluntària de l’embaràs
per aquesta via estava limitada a
les nou setmanes, mentre que
per la via quirúrgica sí que es po-
dia allargar fins a la catorzena. Per
tant, la novetat és que s’han equi-
parat els dos mètodes.

MÉS OPCIONS I ACCESSIBILITAT
A la pràctica, això es tradueix en
més “capacitat d’elecció de la
dona”, tal com va dir el respon-
sable del Pla d’atenció a la salut
afectiva, sexual i reproductiva,
Ramon Escuriet, en declaracions
a l’ACNdesprés de la presentació
del protocol. “Esperem que les do-
nes tinguin una millor garantia de

poder escollir de forma informa-
da l’opció en què se sentin més cò-
modes i segures”, va afegir. 

Qui comparteix aquesta valo-
ració positiva és la doctora Elvira
Méndez, especialista en medicina
preventiva i salut pública i direc-
tora de l’Associació Salut i Famí-
lia, una entitat que té l’atenció a do-
nes amb embarassos no desitjats
com una de les principals línies de
treball. “Caldrà veure com s’im-
plementa aquesta novetat, però, si
es fa bé, facilitarà l’accés a l’avor-
tament fins i tot en les zones me-
nys poblades, on acostuma a ha-
ver-hi més dificultats perquè hi ha
menys centres on es practiqui la
interrupció voluntària de l’em-
baràs”, afirma Méndez al Línia.

D’altra banda, la doctora des-
taca els beneficis de l’avortament
farmacològic (del qual assegura
que és l’opció número 1 a països
com França), perquè és “més ín-
tim”, fet que pot afavorir la lli-
bertat de les dones. Alhora, pun-
tualitza que l’ampliació d’aquest

mètode no va en absolut en de-
triment de l’acompanyament a les
pacients, que com a mínim “tenen
entre dues i tres visites amb la lle-
vadora” en aquest procés.

MOLT FET I MOLT A FER
Actualment, l’Associació Salut i
Família atén cada mes una cin-
quantena de dones embarassades
que es plantegen avortar, i la
majoria ho acaben fent pel mè-
tode quirúrgic. La doctora Mén-
dez contraposa aquesta xifra amb
la de les dones que recorren a l’as-
sociació per sol·licitar contra-
cepció de llarga durada: en són
250 al mes. “Fa deu anys, aques-
tes dues xifres eren pràcticament
iguals”, detalla Méndez, que creu
que aquest canvi és un reflex del
recorregut que s’ha fet en matè-
ria d’educació i de drets repro-
ductius. “En aquesta qüestió, cal
mirada llarga”, defensa.

Tot i això, encara queda molt
camí per recórrer. Ho va reconèi-
xer el mateix conseller de Salut, Jo-

sep Maria Argimon, en la presen-
tació del nou protocol, i ho tenen
clar els col·lectius feministes, que
es van manifestar el 28 de setem-
bre des de la catedral de Barcelo-
na fins a la plaça Sant Jaume sota
el lema Aturem l’ofensiva trans-
nacional contra el dret a l’avor-
tament. Si bé en aquesta mobilit-
zació hi va haver moltes referències
d’àmbit internacional, també s’hi
van fer reivindicacions adreçades
al Govern català, com ara el tren-
cament de relacions amb “qual-
sevol govern del món que no ga-
ranteixi aquest dret” o l’eliminació
del finançament a institucions,
grups i moviments contraris a la in-
terrupció voluntària de l’embaràs. 

“El Govern subvenciona
col·lectius antiavortistes, comen-
çant per tots els que tenen a veu-
re amb l’Església”, assenyalava
una manifestant i integrant de
l’Associació de Drets Sexuals i Re-
productius durant la marxa, en la
qual les crítiques a l’Església van
ser molt recurrents. La mateixa

activista va parlar també dels
metges que són objectors de cons-
ciència i que, per tant, obstacu-
litzen el dret a l’avortament, pre-
cisament, per motius religiosos. 

EMBARASSOS AVANÇATS
Això últim afecta sobretot quan els
avortaments s’han de produir per
raons de salut en etapes avança-
des de la gestació, especialment a
partir de la setmana 22, moment
en què cal un motiu mèdic ratifi-
cat per un comitè clínic per poder
interrompre l’embaràs. Entitats
com l’Observatori de Drets Sexu-
als i Reproductius denuncien que
aquí entra en joc el biaix ideològic
dels professionals i que s’han do-
nat casos en què, encara que el fe-
tus patís una malformació greu,
l’avortament ha estat denegat.
Aquesta és una de les coses que vol
canviar la reforma de la llei de l’a-
vortament aprovada pel consell de
ministres espanyol a finals d’agost
i que es va debatre al Congrés dels
Diputats el 6 d’octubre.

Anna Utiel
BARCELONA

Fins que totes puguin avortar

La concentració a Barcelona el 28 de setembre, Dia Internacional per la Despenalització de l’Avortament. Foto: Joanna Chichelnitzky

» Un nou protocol català permet avortar amb medicaments fins a la setmana catorze d’embaràs
» Malgrat el camí recorregut, col·lectius feministes i el mateix Govern admeten que hi ha molt a fer
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[Des del Donbass] El
TERROR de la guerra

(en 1a persona). 5 de la
matinada, bum! L’estrèpit em desper-
ta. El 2n cau més a prop. M’estic vestint,
i el 3r! Al passadís, abans de les escales
d’emergència, m’aturo per encendre la
llanterna del mòbil i... això em salva? El
4t hauria pogut ser per a mi.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

El 3 de octubre de
2013, 368 personas

murieron ahogadas en
uno de los mayores naufragios ocurri-
dos en Lampedusa. Fue una tragedia
que sacudió a Italia, pero no evitó
centenares de naufragios más. Casi
una década después, Meloni amenaza
con cerrar los puertos italianos.

@AneIrazabal

Poc es parla de la im-
portància que va tenir

la incorporació massiva
de les dones a les colles castelleres.
Com que pesen menys que els homes,
l’alleugeriment de pes a l’estructura ha
permès tirar endavant castells més
alts, i això no es diu mai. #CastellsEn-
Xarxa #ConcursTGN22

Ahir [2-10-2022] Lula
va quedar cinc punts

per davant de Bolsonaro.
Caldrà lluitar la segona volta, però
parteix amb força avantatge. El que va
ser dramàtic ahir, però, van ser la res-
ta dels resultats de les eleccions: el bol-
sonarisme és fort i s’ha imposat al
congrés, al senat i als estats.

@jotaemi@Marta_catalonia@ManelAlias

La lupa

La reducció generalitzada de les restric-
cions associades a la covid que es va iniciar
el passat mes de març ha suposat la nor-
malització del viatge i, per tant, la represa

del turisme. De fet, a Barcelona hem arribat al se-
tembre amb un 80% dels visitants de l’any 2019 i un
nivell d’ocupació de l’allotjament turístic del 93%.
Cal dir que aquests percentatges, certament elevats,
corresponen a uns visitants de més proximitat, amb
una despesa superior a l’anterior i amb una utilit-
zació més diversificada del transport. Creuers i
avions encara estan en percentatges una mica in-
feriors als anteriors.

Potser encara és aviat per respondre una de les
preguntes que tots tenim al cap: canviaran els hà-
bits i les tendències turístiques després de la pan-
dèmia? Ara bé, ja comencem a veure alguns elements
que apunten hipòtesis de futur.

El viatge low cost trigarà a remuntar, afortuna-
dament. De fet, l’encariment dels preus motivat per
la pujada dels combustibles i per les tensions labo-
rals en companyies de baix preu ve acompanyat d’u-
na presa generalitzada de consciència envers els per-
judicis d’un turisme indiscriminat, de menys qua-
litat, amb treballs precaris i de poc rendiment so-
cial. A Barcelona hi ha hagut un ampli consens per
evitar remuntar la crisi del sector oferint preus bai-
xos per atraure el màxim de visitants, de tal mane-
ra que els preus dels hotels fins i tot s’han situat una
mica per sobre de l’any 2019.

Fugir de la temptació de cercar un turisme fàcil,

de baix pressupost i sense interessos socioculturals
ha estat molt important per reiniciar la vida turís-
tica de la ciutat amb criteris de més qualitat.

També observem una tendència clara a allar-
gar l’estada a Barcelona. Abans de la pandèmia,
l’estada mitjana no arribava als tres dies, i ara so-
brepassa els quatre. És una bona notícia, atès que
permet reduir les temptacions incrementalistes
d’una part del sector i millora les possibilitats de
descentralitzar els fluxos turístics que massifiquen
el centre de la ciutat.  

Els creuers també mantenen una clara línia de
contenció. Les previsions per a l’any 2022 són for-
ça inferiors a les de l’any 2019, amb una tendència
inequívoca a prioritzar el creuer d’entrada i sortida
per sobre del de trànsit. Aquest aspecte és molt re-
llevant per a la qualitat del turisme local i té grans
repercussions mediambientals, atès que a molt
curt termini totes les terminals tindran connexió
amb energies netes.

Consolidar aquestes tendències és molt impor-
tant, perquè configuren una base sòlida per trans-
formar el turisme local, convertint-lo en un vector

de progrés més extensiu per a la nostra economia.
Permetrà millorar la qualitat de les feines associa-
des al turisme, apujar salaris i reduir les pressions
per incrementar el nombre de visitants.

Malgrat tot, a Barcelona encara tenim impor-
tants reptes per millorar la nostra realitat turísti-
ca. Resoldre les distorsions que genera la mobili-
tat urbana és urgent, perquè amb independència
dels visitants que dormen a la ciutat, cada any re-
bem una ingent quantitat d’excursionistes que
ens visiten un dia des de les principals zones tu-
rístiques catalanes. Cercar solucions racionals per
a aquestes visites s’ha de fer de comú acord amb la
modernització del model de mobilitat urbana que
Barcelona està fent, i això no és fàcil ni genera els
consensos necessaris.

També és imprescindible posar en valor alter-
natives patrimonials, culturals, esportives o gas-
tronòmiques a les icones tradicionals de la ciutat,
no només per descentralitzar i desmassificar el tu-
risme, sinó per construir una imatge-marca de
Barcelona més adient al seu projecte de futur.

Tot plegat, però, esdevé un objectiu doblement
complex si una part de la ciutat s’entesta a conver-
tir el turisme en un enemic prioritari. Viatjar és un
acte de llibertat i la mobilitat un dret irrenunciable
per a tota societat oberta i democràtica. Per això els
problemes i les contradiccions inherents al turisme
s’han d’afrontar amb solucions tècniques i consen-
sos polítics que fugin de la turismofòbia i abracin un
pragmatisme més racional.

Una part de Barcelona s'entesta 
a convertir el turisme 
en un enemic prioritari

per Xavier Marcé, regidor de Turisme i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Estem davant d’un turisme diferent?
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Precinten una escola bressol 
al complex Vall d’Hebron1

2 Horta gaudeix d’una 
Festa Major sense restriccions

Detingut un home de 89 anys per 
matar un company de residència

3

4

5

El + llegit líniahorta.cat

La Guàrdia Urbana desallotja 
els ocupes del solar del carrer Brussel·les

La tornada del turisme segueix perjudicant
la mobilitat del Baix Guinardó

A les xarxes

@aleixsalvans: La reforma de la Rambla no
servirà perquè els barcelonins tornin a ram-
blejar sinó perquè hi hagi menys atropella-
ments de guiris borratxos de matinada.

@damesonpareras: Estabilitat mental ni-
vell estabilitat Govern de la Generalitat
de Catalunya. Autoestima baixeta nivell
Junts.

#CrisiDeGovern

@yeyaboya: Quina tristesa sentir com
Carme Forcadell és xiulada a l’acte de l’1-O.
Quina pena. Així no ho aconseguirem, com-
panys. Més dones com ella ens calen [...]

#XiuladaAForcadell #LaRamblaEsTransforma

Els semàfors

La inauguració dels jardins 
de la Baixada de Can Mateu va
estar marcada per la polèmica. 

Les entitats de la Plataforma
Salvem l’Illa de les Bugaderes 

no hi van assistir en senyal 
de protesta per l’enderroc

d’algunes cases històriques. 
pàgina 10Ajuntament

La Federació de Comerç 
Cor d’Horta va celebrar 

el 8 d’octubre la Fira del Comerç 
al Carrer, que va comptar en

aquesta ocasió amb una gran
novetat: es va fer de la mà de 
la primera edició de la nova 

Fira de Playmobil. 
pàgina 20Cor d’Horta

El Gastromarket, la fira de vins,
caves i productes gastronòmics
organitzada per l’Eix Maragall,

va omplir la plaça Maragall 
el cap de setmana del 7 al 9

d’octubre. Hi va haver
degustacions, tallers, animació

infantil i música en directe. 
pàgina 20Eix Maragall

Safata d’entrada

Comença la nova tempora-
da per als nens i nenes ins-
crits al Club d’Hoquei

Martinenc. Amb la il·lusió de
sempre i les energies renovades
després de l’estiu, les famílies ens
retrobem a les grades del pave-
lló per tornar als entrenaments
setmanals amb tots els companys
i companyes de l’equip.

La inesperada sorpresa aquest
any ha sigut l’e-mail que ens han
enviat des del club, on ens diuen
que és necessari renovar els packs
esportius d’entrenament. El fet és
que aquest pack de roba d’entre-
nament té el “mòdic” preu de
165 euros, sense opció a adquirir
un pack més bàsic i més barat. Se-
gons indiquen en el correu infor-
matiu, cap jugador podrà ins-
criure’s si abans no presenta el
comprovant de la comanda del
pack. Així doncs, passar per cai-
xa per comprar la roba d’entre-
nament és condició sine qua non
per poder entrenar. Estem parlant
de nens i nenes a partir de 7
anys, que juguen per passar-s’ho
bé i aprendre, més enllà de jugar
la lligueta els caps de setmana. A
més, l’hoquei ja inclou de per si
una despesa important en mate-
rial que totes les famílies ja assu-
mim implícites d’aquest esport,
com els patins, el casc, l’estic,
guants, les genolleres, les canye-
lleres... a més de l’equipació oficial
del club per als partits de lliga.

Revisant el que inclou el pack
d’entrenament, veiem que hi ha
samarreta, pantaló curt, mitgetes,
jersei, pantaló llarg, polo, ber-
mudes que ells mateixos ano-
menen “de passeig”, jaqueta for-
rada i un peto individual. La ve-

Xantatge a l’hoquei de l’FC Martinenc
per Carla Shez

ritat és que amb les tres prime-
res peces de la llista n’hi hauria
més que suficient per als en-
trenaments dins del pavelló co-
bert, però no hi ha opció de de-
cidir quines peces volem ad-
quirir. El pack no es pot des-
glossar, només comprar-lo ín-
tegre per 165 euros. 

Les famílies, que comptem
amb el suport dels entrenadors,
no podem entendre que ens
obliguin a pagar aquesta quan-
titat tan considerable de diners,
sense donar-nos explicacions,
amb un to totalment imperatiu
i jugant amb els sentiments dels
nostres fills, ja que qui no paga
no podrà entrenar. Estem par-
lant d’un esport amateur, on les
famílies volem que els nostres
fills i filles aprenguin i gaudeixin,
destacant valors com la compa-
nyonia, l’esforç i la constància.
Lamentablement, aquests valors
no semblen ser compartits pel
club, on sembla primar el mo-
netarisme per sobre de qualse-
vol altre sentiment. No entenem
com el club exigeix que les fa-
mílies fem una despesa en tan-
ta roba, totalment innecessària
per entrenar, i que quedarà pe-
tita als nostres fills i filles d’un
any per a l’altre.

Algunes famílies, en repre-
sentació de tots els afectats,
van reunir-se amb el club per
mostrar el nostre descontenta-
ment i intentar arribar a un

acord més raonable, a part de
denunciar que hi ha famílies
que no podran fer front a aques-
ta quantitat inesperada, de ma-
nera que es quedaran nens i ne-
nes sense poder jugar. La res-
posta del club ha sigut acceptar
que la seva comunicació dels úl-
tims dies i mesos ha estat des-
encertada, però que el seu po-
sicionament continua (i conti-
nuarà) sent mantenir el pack ín-
tegre, amb valor de 165 euros,
sense opció a ajustar-lo reduint
peces de roba. D’altra banda, in-
sisteixen que el pack es pot pa-
gar a terminis i que, per a aque-
lles famílies amb més dificultats
econòmiques, la “solució” és
dir-nos que estudiaran cada
cas en particular per veure com
resoldre’l. Des del club al·legu-
en que “fa goig veure arribar a
l’equip conjuntat”... la contra-
dicció em sorgeix quan, per en-
trenar, només caldria samarre-
ta, pantaló i mitgeta, mentre que
el club ens fa comprar tot d’ac-
cessoris addicionals que ningú
utilitzarà per entrenar.

La decisió presa pel club ha
generat molt malestar a les fa-
mílies i, en el nostre cas, ens dei-
xa un molt mal regust de boca
i ens demostra el tipus de ges-
tió que s’està fent des de la di-
recció. Serà qüestió de comen-
çar a buscar-nos altres clubs
d’hoquei on primin uns valors
més alineats amb els nostres.
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Mirada pròpia
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La banya d’Amaltea, la cabra que, segons la lle-
genda de la mitologia grega, va alletar Zeus
i de la qual brollaven sense parar fruites i flors,
s’ha buidat.

Després de gairebé 3.000 anys des que Hèrcules
la guanyés en batalla al déu Aqueloo, la humanitat des-
perta atònita del somni luxuriós de la depredació.

“Estem vivint la fi de l’abundància”, afirmava l’agost
passat Emmanuel Macron a la sortida del consell de mi-
nistres del país veí. Més enllà del rebuig que ens puguin
provocar les paraules d’un polític que segurament no
es priva de res, la frase resumeix la constatació de la fi
d’un sistema. Un sistema capita-
lista basat en l’espoliació de re-
cursos naturals i la generació de
borses de pobresa amb cada cop
més vençuts que vencedors, fins
que al final no quedi cap guanya-
dor. Les conclusions del Fòrum de
Davos l’any 2009 eren que només
l’1% de la població mundial os-
tentava el 44% de la riquesa mun-
dial. El 2019 aquest 1% ja domi-
nava el 99%. Una autèntica re-
edició de l’Elisi.

Les receptes que intenten
pal·liar aquest desastre topen
amb una realitat i una inèrcia ba-
sada en el creixement difícil de
frenar. Al mateix temps que re-
bem els ajuts més grans de la
Unió Europea, en forma de fons
Next Generation, assistim im-
pertèrrits a projectes com el de la
remodelació de l’estadi Santiago
Bernabéu, on, a més del cobri-
ment de la pista, es construeixen
sis nivells de soterrani de 30 metres de profunditat per
guardar la gespa en safates. Imaginin els recursos uti-
litzats per excavar i construir allò, sota un estadi ja cons-
truït. Imaginin les explicacions que ho justifiquen.

“Recursos finits” ha estat precisament el títol del
workshopque l’Escola d’Arquitectura del Vallès (ET-
SAV) ha celebrat aquest mes de setembre al Centre de
Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB) com a
inici de curs. Ponents de luxe com les arquitectes Mar
Santamaría i Blanca Pujals van fer inspiradores xer-
rades, oferint eines per mirar i diagnosticar situacions

urbanes i per assenyalar la creixent artificialització del
nostre món. Pujals explicava que a l’estructura clàs-
sica de configuració del nostre planeta –exosfera, es-
tratosfera, troposfera– es detecta, i actualment és me-
surable, una capa d’origen exclusivament humà, la tec-
nosfera, que a diferència de les altres esferes no tre-
balla en equilibri amb la resta, sinó que les depreda.
La utilització indiscriminada i sense sentit de recur-
sos naturals ha alterat l’equilibri del nostre planeta,
alentint els corrents marins o fonent el gel emmagat-
zemat als pols i en altres regions.

El taller de l’ETSAV prenia com a escenari Ciutat

Vella, seu del CCCB i origen de la ciutat de Barcelona,
treballant amb els recursos més bàsics del nostre en-
torn: aire, aigua, vegetació i fauna, però també amb al-
tres que no solem identificar com a font d’aprovisio-
nament, com les escombraries i tot allò que ens sobra.

Les propostes dels alumnes de l’ETSAV denuncia-
ven de manera imaginativa coses conegudes, com ara
el consum absurd d’aigua embotellada. Plantats al mig
de les Rambles i vestits com cambrers, oferien gots d’ai-
gua de les fonts del barri com un autèntic producte de
luxe. Sota el lema “més fresca que la neu, ve directa del

Pirineu”, feien veure als transeünts el fabulós sistema
de conducció i tractament d’aigua que la humanitat ha
dissenyat i que inconscientment menyspreem, consu-
mint plàstic i combustibles fòssils per al seu transport.

Un altre grup denunciava les deixalles que genera
la nostra frenètica activitat consumidora. Va demanar
a la gent que passejava pel carrer que li donés els seus
tiquets de compra recents, amb els quals va empape-
rar una façana sencera de Ciutat Vella. La simple ob-
servació de la dimensió de l’empaperat que, a més, és
registre fidel de totes les compres fetes, produïa veri-
table vergonya. Quantes d’aquelles coses són prescin-

dibles? Quant trigaran a omplir els
nostres cubells d’escombraries?

Alguns estudiants es van de-
dicar a mesurar la ciutat, armats
amb simples molinets d’aire com
a sensors eòlics, relacionant la ve-
locitat de l’aire amb els canvis a
la geometria urbana. Descobrien
així mètodes senzills per disse-
nyar espais agradables i frescos a
l’estiu, combinats amb la vege-
tació. Una autèntica lliçó que
ens ensenya que sovint no calen
eines gaire sofisticades per ge-
nerar coneixement i tenir criteri.

Potser la més xocant de les pro-
postes va ser la que suggeria uti-
litzar com un autèntic recurs ali-
mentari una cosa que tots identi-
ficaríem com una plaga, i no no-
més a Ciutat Vella, sinó a pràcti-
cament qualsevol ciutat: les pa-
neroles. És sabut que els insectes
són una important font de prote-
ïnes, considerada per l’OMS com

a alternativa seriosa per a l’alimentació d’una creixent
població mundial. Són consumits de diverses maneres
en altres cultures com l’asiàtica i els tenim en abundància.

Només és una qüestió cultural. Un canvi de punt
de vista que noves generacions d’estudiants d’arqui-
tectura ens proposen adoptar. Una nova manera de
comportar-se i de mirar que potser ens permetrà veu-
re la banya de Cornucòpia mig plena.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte 
fundador de haz arquitectura i professor a la UPC

Les millors
perles

En els moments més durs, la música sempre ens fa costat. En
el cas de l’executiva de Junts, qui els va acompanyar va ser un

grup de mariachisque es va presentar a la seu del partit després
d’una trucada anònima per cantar La Cucaracha. Tot un clàssic.

Conduir begut, contra direcció, amb el capó aixecat i
traient el cap per la finestra. I a sobre, intentar escapar

quan els Mossos d’Esquadra t’aturen. Són els consells d’un
detingut a Vilamalla (Alt Empordà) per acabar emmanillat.

Les festes gender reveal (on es dona a conèixer el sexe d’una
criatura que no ha nascut) solen provocar vergonya aliena,

però al Brasil una parella ha superat tots els límits i ha contaminat
un riu tenyint-lo de blau. Enhorabona per la denúncia. 

L’actriu María León ha estat detinguda per haver agredit,
presumptament, una agent de la policia local de

Sevilla. L’artista nega els fets: diu que ha estat víctima d’un
abús policial i l’Associació Pro Drets Humans li dona suport.

LA FOTO

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Cornucopiae finem

Jordi Borràs/ACN

Fo
to

 a
po

rta
da

 p
er

 l’
au

to
r



7 | 

líniahorta.catOctubre 2022Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517

 



Opinió

| 8

líniahorta.cat Octubre 2022

@jaume_diadoc: En grec clàssic tele- sig-
nifica 'de lluny' i thele-, 'mugró', però en ca-
talà queden confosos i per això quan algú et
diu d’encendre la tele no saps mai què fer.

@EnricGoma: Aquests que van dient que
no els interessa gens les crisis del Govern,
ja saben que el pressupost de la Genera-
litat és de 35.000 milions anuals?

@pgarciamirasol: No sé per què tant en-
renou amb la destitució de Puigneró. Que
hi posin el Damià Calvet, que ja els confo-
níem abans i ningú notarà el canvi.

Tribuna

En el primer mandat del govern del PP a Ba-
dalona es va practicar una estratègia urba-
na de problematització de l’espai públic.
Tota una paradoxa, perquè allò que es pro-

pagava arreu i amb una certa complicitat veïnal era
precisament el contrari. A Badalona es van conver-
tir en sospitosos tots els espais que tinguessin un
component comunitari. Un càlcul ben cínic per afa-
vorir una resposta política que, més enllà de l’epi-
dermis de l’aparent ràpida solució, va servir (i ser-
veix) de ben poc. Eliminar els bancs on seure d’u-
na plaça era la manera d’acabar amb el soroll d’a-
quell grup de joves que havien convertit l’espai en
lloc de trobada en els llargs vespres d’estiu. Tancar
l’aixeta de les fonts era la manera d’allunyar les per-
sones amb dificultats per accedir a l’aigua corrent.
Solució o trasllat del problema?

Badalona, en això també, feia punt de nou com a
pionera de l’urbanisme hostil que, poc temps després,
es practicaria contra les persones sense llar –per cert,
avui ben vigent en ciutats de tot pelatge polític.

Cap d’aquestes preteses solucions serveix per a ga-
ire res més que per traslladar o agreujar el proble-
ma. Un mal diagnòstic mai és un bon presagi. El pro-
blema no és el banc ni la font en si mateixos, ni el
portal on aquella persona sense llar planta el seu pre-
cari refugi, sinó la falta d’alternatives de lleure, la po-
bresa i la marginació. El problema és una societat
cada vegada més desigual i un espai públic amena-
çat per la privatització d’usos, i que és víctima, alhora,
d’una societat cada vegada més polaritzada i indi-
vidualista.

L’estigmatització de col·lectius pot semblar un
dany col·lateral, però en el fons és l’objectiu d’una
agenda política que situa l’espai públic com el lloc
a domesticar i securitzar. Un espai ple de perills i
riscos que cal fer asèptic a costa de qui sigui (nor-
malment a costa dels que menys es poden defensar).
Un espai que no ha de molestar. On tot ha d’estar
sota control.

L’experiència del PP a Badalona no és un cas ni
tan extrem ni tan superat com voldríem pensar. Ni
és, de fet, una experiència amb patent d’exclusivitat.
Alerta, per tant: al costat de bones idees (activitats
de lleure dirigides, programació cultural, zones de
jocs, disseny accessible…) veiem una creixent ten-

dència restrictiva en el disseny i gestió de l’espai pú-
blic… Per si de cas.

Hi ha problemes? És clar: vandalisme, insegu-
retat, problemes de convivència, incompatibilitat d’u-
sos… Però si de veritat els volem abordar, cal anar
a les raons estructurals i no tenir por de bancs i fonts,
que al capdavall poden esdevenir també oportunitats;
eines per a una estratègia de fer (i cosir) una ciutat
més inclusiva i justa.

Ara bé, hem de voler i saber sortir de la tempta-
ció de fiar-ho tot al que ja ve de fàbrica i que és el més
fàcil: la zona d’exercicis per a la gent gran, el parc per
a infants de 0-6 anys o el pipicà de torn. Tres ele-
ments que responen a les necessitats dels col·lecti-
us més fàcilment integrables. Es tracta d’obrir una
mica el focus, de ser valent i de posar-hi voluntat. Per-
què és possible sumar usos i opcions.

Cal, això sí, anar més enllà de la idea d’un ur-
banisme que ho dona tot per descomptat i que fun-
ciona d’esma. La plaça es dibuixa al despatx de l’ar-
quitecte, però només en part, perquè allà on es fa
viva no és al render, sinó que és a peu de carrer. I
aquí és on cal comptar amb tots els actors i donar-
los joc; incorporar-los amb complicitat en el disse-
ny i la discussió prèvia.

Tan important com assegurar una zona de jocs in-
fantils adequada i de qualitat hauria de ser el fet de
preveure activitats regulars amb els esplais i els grups
de joves de la zona perquè hi allarguin la presència
(o fins i tot perquè en gestionin algun sector). Tan
necessari com escollir bé les espècies vegetals per
plantar hauria de ser pensar en recorreguts segurs
i amigables per a tots els col·lectius i escoltar-ne les
necessitats i vivències. Tan convenient com pensar
en materials resistents i segurs hauria de ser con-
nectar amb la història i el patrimoni immaterial d’a-
quell barri on s’intervé. Tan important com tallar la
cinta per donar per inaugurada la nova plaça hauria
de ser preveure el seu manteniment futur, que ha d’a-
nar més enllà de la reposició de les peces trencades
i incloure també la dinamització o, si convé, la me-
diació. Perquè no només cal regar les plantes, sinó
aquelles activitats que enxarxen i fan trama cívica.

Omplir d’activitat places i parcs no pot ser mai un
problema. És, ben al contrari, una oportunitat de fer
comunitat. I això és, sobretot, fer ciutat.

Flaixos

Cal anar més enllà 
de la idea d’un urbanisme

que ho dona tot 
per descomptat i que
funciona d’esma. 
La plaça es dibuixa 

al despatx de l’arquitecte,
però només en part,

perquè allà on es fa viva
no és al ‘render’, 

sinó que és a peu de
carrer. I aquí és on cal
comptar amb tots els
actors i donar-los joc

“

“
per Oriol Lladó

Contra la problematització de l’espai públic
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CONVIVÈNCIA4Els veïns dels
voltants més propers a l’Hospi-
tal Vall d’Hebron fa més de deu
anys que es queixen pel soroll
ensordidor que emeten les tur-
bines de refrigeració del centre
sanitari que no els deixa des-
cansar, segons afirmen des de
l’Associació de Veïns de Sant
Genís dels Agudells. Ara s’hi
han afegit dues problemàtiques
més que han provocat que, ja no
només els veïns de Sant Genís es
queixin, sinó que tots els dels vol-
tants de l’hospital s’organitzin en
una plataforma per demanar
que disminueixi el soroll que
genera el centre.

Els dos nous problemes són,
en primer lloc, els grans dipòsits
d’oxigen i nitrogen que s’han
instal·lat al carrer molt a prop
dels blocs de pisos. Segons ex-
plica la Clara Garcia, represen-
tant de l’Associació de Veïns de
Sant Genís dels Agudells, el pro-
blema radica en la perillositat de

les bombones i “més si hi ha gent
fumant al costat”. I la segona
qüestió és el soroll que fan els he-
licòpters que entren i surten de
l’heliport del centre sanitari. 

Ha estat aquest darrer se-
tembre quan les queixes veïnals
han provocat els primers resul-
tats, ja que l’Ajuntament ha

obert un expedient sanciona-
dor a l’hospital per l’excés de so-
roll que emet. A més, la setma-
na del 10 d’octubres està previst
que es faci la primera comissió
a tres bandes formada per l’A-
juntament, l’hospital i la plata-
forma veïnal per buscar una so-
lució conjunta al conflicte.

L’heliport de l’Hospital Vall d’Hebron. Foto: Twitter (@vallhebron)

Hospital Vall d’Hebron: un
problema sorollós sense final
» Els veïns es queixen de molèsties acústiques des de l’any 2011

» L’Ajuntament comença a posar fil a l’agulla sancionant l’hospital

Inaugurats els nous Jardins
de la Baixada de Can Mateu

URBANISME4L’Ajuntament va
inaugurar el passat 4 d’octubre
els nous jardins de la Baixada de
Can Mateu, al tram entre els car-
rers Granollers i Llobregós, que
són la substitució dels jardins de
l’Illa de les Bugaderes. 

Es tractaria d’una obertura
d’un parc normal si no fos per-
què hi ha hagut certa polèmica
en la seva construcció. I és que
per crear aquest nou espai abans
es va haver d’enderrocar l’Illa de
les Bugaderes, que era una peça,

segons els veïns, considerada
històrica. És per això que va
néixer la Plataforma Salvem l’I-
lla de les Bugaderes, que s’opo-
sava al canvi.

Així doncs, totes les entitats
que formen part de la platafor-
ma no van assistir a l’acte d’i-
nauguració dels jardins com a
forma de protesta per la seva dis-
conformitat, tal com van plas-
mar en un comunicat: “No tenim
res a celebrar ni a inaugurar si no
és la decepció per la pèrdua”.

MEDI AMBIENT4Tret d’un can-
vi d’última hora, l’hort d’en To-
màs té els dies comptats: el Dis-
tricte té previst desallotjar aquest
espai, que s’ha mantingut a la fal-
da de Collserola durant trenta
anys, el pròxim 18 d’octubre. 

Aquesta decisió se sustenta
en uns informes del Consorci del
Parc Natural de la Serra de Coll-
serola, que va demanar la inter-
venció de l’Ajuntament en els ter-
renys de l’hort. Els integrants del
projecte asseguren que aquests

informes “no són vinculants” i re-
corden que “la competència ur-
banística la té l’Ajuntament”.
També destaquen que tenen el
suport dels veïns (tant de l’asso-
ciació de veïns de Montbau com
de la coordinadora d’AVV d’Hor-
ta-Guinardó) i de la Facultat
d’Educació de la UB-Mundet.

Així ho va defensar Mónica
Sambade, una de les veïnes de
Montbau que fa possible el fun-
cionament de l’hort, en el Con-
sell Plenari del passat dia 6,

quan ERC va presentar un prec
demanant l’aturada del des-
allotjament que no va ser ac-
ceptat. La regidora del Districte,
Rosa Alarcón, que s’ha reincor-
porat recentment al càrrec des-
prés d’uns mesos de baixa mè-
dica, va assegurar que s’ha fet tot
el possible per evitar aquest des-
enllaç, però que no hi ha hagut
acord entre els tècnics munici-
pals i els del Parc. “El que no po-
deu fer és demanar-nos que pre-
variquem”, va afegir.

Jardins de la Baixada de Can Mateu. Foto: Ajuntament

La fi de l’hort d’en Tomàs?

En Tomàs, creador de l’hort, treballant-hi l’any 1992. Foto: Hort d’en Tomàs

Crim | Un home mata un company de residència
Els Mossos d’Esquadra van detenir el 5 d’octubre de matinada un home de
89 anys com a pressumpte autor d’un homicidi en la residència Los Olivos
(el Carmel). L’home hauria matat a un company del geriàtric de 78 anys.
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Ernest Maragall
Candidat d’ERC a l’alcaldia de Barcelona

“La ciutat no està neta i la contracta
de neteja no funciona correctament”

“Hem tingut un govern
a tres, amb el PSC a
dins i ERC a fora”. Són

paraules de l’alcaldessa Ada
Colau en una entrevista recent al
Línia. Ha estat així?
No.

Què li respondria?
Colau és especialista en crear imat-
ges a partir de realitats parcials o
distorsionades. Nosaltres hem par-
ticipat, hem contribuït i de vegades
hem decantat les grans decisions
de volum, d’abast. Però no hem
gestionat ni un euro. No hem apli-
cat. No hem governat. Ens podem
fer corresponsables de determinats
acords o de grans decisions preses
per intentar que el govern funcio-
nés. El que passa és que no ha fun-
cionat. Nosaltres hem contribuït a
construir el vehicle, però els con-
ductors no saben on van.

Vostè ha afirmat en alguna oca-
sió que amb els comuns l’aliança
seria natural, però Colau, a la
mateixa entrevista que li cità-
vem abans, i parlant d’aliances,

en tot moment els va posar al
mateix nivell que el PSC...
Ella ens va fer fora. Literalment, físi-
cament. I políticament, institucio-
nalment. Els comuns van fer fora
Esquerra del govern de la ciutat. A
partir d’aquí, del que estem con-
vençuts nosaltres és que podem
repetir i ampliar la victòria del 2019.
Perquè nosaltres som el canvi. No
som la continuïtat. Som el canvi. 

Però es podria repetir una situa-
ció similar a la del 2019... Què té
pensat fer per evitar-ho?
Si encara no tenim el mapa inicial,
ara encara és molt especulatiu tenir
qualsevol criteri sobre el mapa final.
Encara no sabem quins genets
tenim sobre la taula. Ja ho anirem
veient. Nosaltres estem bé. Les en-
questes i el carrer ens animen, ens

il·lusionen i ens fan ser conscients
que és possible guanyar amb més
marge i tenir, per tant, una capaci-
tat més explícita d’articular govern.

On no van tenir capacitat o auto-
nomia de decisió va ser en els úl-
tims pressupostos municipals,
perquè l’acord dels comptes de
la Generalitat els va obligar a
vostès a facilitar els de l’Ajunta-
ment. Com a grup municipal, es
van sentir desacreditats?
No va ser ni fàcil ni agradable. Però
va ser una decisió conscient i deli-
berada, en el sentit que va ser re-
sultat d’un debat genuí en el si
d’Esquerra i amb el Govern de Ca-
talunya. És evident que es va aca-
bar imposant el que tots vam
acabar considerant com un interès
superior. El país i la ciutat necessi-
taven un bon pressupost de la Ge-
neralitat de Catalunya. Vam acabar
fent el que tocava. I ho vam fer a
consciència.

Però a contracor...
A contracor en la mesura que no
fer-ho potser hauria fet més difícil
que ara la senyora Colau digués el
que vostès em citaven fa un mo-
ment. Però aquella decisió no va
canviar la nostra crítica als seus
pressupostos ni la nostra manera

d’entendre la diferència i el canvi
que continuem representant. Tot el
contrari.

Què creu que pensa la ciutadania
quan veu que un líder polític
acaba acceptant uns pressupos-
tos que 24 hores abans conside-
rava insuficients? Jaume Collboni,
per exemple, ho va titllar d’”inver-
semblant”...
Li va saber greu que votéssim a
favor dels seus pressupostos? [Riu].
Senyor Collboni a banda, a mi em
consta que la ciutadania sí que ho
va entendre. Així ho reflecteixen les
enquestes, que ens diuen que ha
millorat la nostra situació en relació
amb Collboni i també amb la se-
nyora Colau. De fet, crec que aque-
lla decisió no serà significativa de
cara a les pròximes eleccions.

Salva alguna cosa dels set anys
de Colau a l’alcaldia?
En política, i més en política institu-
cional, és absurd fer condemnes o
salvacions absolutes. Ara bé, a mi
em sembla que les decisions de go-
vernació i d’orientació estratègica
no han estat encertades. Això vol
dir que no hi ha res ben fet? No, és
clar. Sí que hi ha coses ben fetes,
només faltaria. Però penso que el
projecte dels comuns està obsolet.
Ja ha donat de si tot el que podia
donar. Ha donat algunes coses,
però és obvi que no han aconseguit
ni de lluny els objectius que procla-
maven i que havien venut el 2015 i
també el 2019. I governar amb el
PSC no els ha ajudat, perquè són
com dos cotxes que avancen en
paral·lel i sense parlar-se gaire. No
comparteixen objectiu ni destí.

En aquest sentit, ha vist dos go-
verns en algun moment?
Sí. Totes les coalicions tenen proble-
mes i costa trobar la síntesi, però és
que en el cas de l’Ajuntament de
Barcelona ningú la busca, la síntesi.
És a dir, la decisió és no buscar-la,
sinó compartir unes determinades
responsabilitats i funcions, repartir-
se el pastís i no mirar-se ni escoltar-se
gaire, perquè no s’entenen. Per això
les contradiccions són més greus.4

Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: Juan Cabré

“Facilitar els
pressupostos no
va ser ni fàcil ni
agradable, però
era el que tocava”“Colau és

especialista en
crear imatges 
a partir de
realitats parcials”
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– Com es pren les crítiques 
per la seva edat?

– L'important és com estem
cadascú, no quina edat tenim.
Si estem o no en condicions,
capacitat, energia... Jo ho estic.

– Més que el 2019?

– Em sento fins i tot millor que
fa quatre anys, sí. Barcelona és
una font d'energia inesgotable. 

– Li agradaria tornar a fer
tàndem amb Alamany?

– Jo d’ella només en puc parlar
meravelles. Ara bé, la decisió
política de la candidatura 
està tot just començant.

3I quan la institució pública res-
ponsable d’un subjecte polític
com la ciutat de Barcelona és
feble, o no sap ben bé cap a on
va, llavors tothom s’hi atreveix:
l’Estat, el mercat, la delinqüència
organitzada... Tenim una ciutat
que li manca força pública, força
institucional. 

Això també ho diu l’exalcalde Xa-
vier Trias, que podria acabar sent
un dels seus rivals a les urnes. El
maig, quan va descartar presen-
tar-se –ara la situació és diferent–,
va dir que no era el candidat ideal
per la seva edat i va criticar la de-
cisió de vostè de seguir en política
per l’edat que té. Com es pren
aquesta mena de paraules?
L’important és com estem ca-
dascú, no quina edat tenim. Si
estem o no en condicions, capa-
citat, energia... Jo ho estic. El 2019
a mi em van donar una empenta
per llançar-me a la piscina. Ara no
cal. Ara estic nedant a la piscina i
fent-ho a consciència. Mai m’ha
agradat gaire nedar, però ara m’a-
grada [riu]. Nedar en la ciutat. Bar-
celona és una font d’energia
inesgotable. Em sento fins i tot
millor que fa quatre anys.

Li agradaria tornar a fer tàndem
amb Elisenda Alamany?
Jo de l’Elisenda Alamany només
en puc parlar meravelles. Ha tre-
ballat, s’ha guanyat a pols el crèdit
i el respecte, territorialment i sec-
torialment, i, per tant, té tots els
elements necessaris. Ara bé, la de-
cisió política de la candidatura
d’Esquerra a Barcelona està tot just
començant. Aquesta és una de les
qüestions que s’aniran aclarint en
els pròxims mesos. 

Quan decidiran el o la número
dos i ho anunciaran?
Quan toqui. Hi ha uns procedi-
ments establerts, uns estatuts, una
feina meva i d’equip... Jo estic par-
lant amb molts exponents d’a-
questa ciutat, perquè hem de
poder i saber comptar amb homes
i dones magnífics de Barcelona. La
capital es mereix un millor govern
que el que té ara.

Vostè diu que l’actual govern ha
fracassat i posa com un dels ex-

emples la qüestió de la segure-
tat. Creu, per tant, que Barcelona
avui és una ciutat insegura?
Als polítics se’ns fa tendir a la sim-
plificació. Als blancs i negres. Bar-
celona és una ciutat insegura? No.
Barcelona té problemes de segu-
retat. Crec que això és evident.
Tenim un problema de delin-
qüència organitzada. Hi ha pro-
blemes de convivència, que no sé
si els hem d’incloure en el mateix
concepte, però que també són
problemes evidents... La feblesa
institucional de la qual parlava
abans facilita que hi hagi aquesta
mena de problemes. Segurament
hi ha ciutats que estan pitjor, però
això no és cap consol. Barcelona
ha de poder governar bé la qües-
tió de la seguretat.

Una altra qüestió per la qual està
rebent crítiques l’actual govern
municipal és la neteja. Vostè la
veu bruta, Barcelona?
En aquest aspecte encara és més
evident que Barcelona no està bé.
Tenim una nova contracta des de
fa mesos i comencem a tenir clar
que això no funciona. I que no és
un problema d’un punt específic.
La ciutat no està neta i la contra-
cta de neteja no funciona correc-
tament. I em sembla que ja ha
passat el temps mínim d’apre-
nentatge o d’adaptació que es
podia demanar.  Perquè aquest és
un aspecte bàsic per al funciona-
ment d’una ciutat. Funcionar vol
dir seguretat, neteja i mobilitat.
Doncs ni, ni i ni.

Fa poc, parlant de la futura su-
perilla de l’Eixample, deia que
aquest districte “no admet jocs
ni frivolitats”. A què es refereix
exactament?
L’Eixample és un patrimoni urbà
molt important, que té una his-
tòria i una realitat consolidada, i
que mereix una consideració. No
estic dient que s’hagi de mante-
nir tot intacte i que no s’hi pugui
fer res, ni molt menys, però crec
que no és un terreny adequat per
fer-hi experiments. Penso que les
actuacions que s’hi estan fent
tenen un caràcter massa puntual
i específic envers uns determi-
nats objectius que poden ser le-
gítims en si mateixos, però que
en la seva execució correm el risc
de patir-ne els pitjors efectes. De
no acabar de resoldre allò que
pretens resoldre i, al mateix
temps, de fer perdre a l’Eixample
una part de la seva personalitat
necessària. La ciutat també és
mobilitat, i l’Eixample també està
pensat, precisament, perquè
pugui ser transitat. És evident
que el creixement metropolità
ha generat molts usos abusius de
l’Eixample com a espai de trànsit,

i que cal fer-hi front. Ara bé, a mi
em sembla que és necessari un
enfocament global del fenomen
de la mobilitat en clau metropo-
litana i prendre les decisions
adequades. 

Parlant de l’àrea metropolitana,
creu que s’ha fet prou feina des
de l’AMB durant aquests anys li-
derada per Ada Colau?
Malauradament, he de dir que
Barcelona ni hi és ni se l’espera. El
mapa polític és el que és i pot ex-
plicar determinades dificultats

perquè Barcelona n’exerceixi un li-
deratge clar, però això no ho jus-
tifica. Per no tenir ni tan sols tenim
el Pla Director Urbanístic (PDU)
aprovat, i encara hem d’anar fent
pedaços a una planificació ur-
bana de l’any 1974. I cada un és
una tortura. I això lliga amb el que
comentàvem fa un moment. El
PDU és una peça central en la res-
posta als reptes de mobilitat. No
podem demanar a l’Eixample que
resolgui els problemes de mobi-
litat de tota l’àrea metropoli-
tana, que és el que li estem
demanant ara. És hora d’exercir
aquesta responsabilitat metro-
politana, i no s’està fent. S’està
administrant, però no s’està go-
vernant aquest territori.

L’AMB no s’ha ni posicionat sobre
la possible ampliació de l’aero-
port, per exemple. Vostè s’ha
mostrat molt crític amb aquest
projecte. Creu que beneficia més
Barcelona i l’àrea metropolitana
no fer l’ampliació que fer-la? 
No cauré en aquest blanc i negre.
Com els deia abans, als polítics
se’ns fa tendir a la simplificació.
Afortunadament, però, la pre-
gunta no és ampliació sí o no. La
pregunta és quin aeroport neces-
sitem per al model econòmic,
productiu, social i demogràfic del
país. Que hem de fer coses per
aconseguir aquest aeroport? És
evident. Que això no és l’amplia-
ció que ens proposa Aena? També
és evident. No té sentit que Aena
mani més que l’AMB o que el Go-
vern de Catalunya en una qüestió
com aquesta. No podem estar
subordinats a les decisions que es
prenen des de Madrid.<

“L’Eixample no és un terreny
adequat per fer-hi experiments”

“A Barcelona
tenim un
problema de
delinqüència
organitzada”

“Quan la
institució
pública és 
feble tothom 
s’hi atreveix”
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4Barcelona és una ciutat capaç
d’aglutinar i atraure talent. Les
empreses cerquen aquesta mà
d’obra i aquest talent i estan dis-
posades a ampliar les seves plan-
tilles i enriquir-les amb nous per-
fils. Per fer-ho, ara compten amb el
programa Crea Feina Plus Barce-
lona, impulsat per l’Ajuntament
de Barcelona a través de Barcelo-
na Activa, que ofereix ajudes a les
empreses i als autònoms que con-
tractin persones en situació de
vulnerabilitat, especialment si es
tracta de joves, dones o majors de
45 anys.

L’edició del 2022 del programa
compta amb un pressupost de 2
milions d’euros i en convocatòries
anteriors ha permès la creació de

1.000 llocs de feina a Barcelona i a
l’àrea metropolitana. El termini és
obert fins al 25 de novembre.

La convocatòria ofereix a em-
preses i a autònoms 5.000 euros per
cada nou contracte formalitzat, i
1.000 euros més si la persona con-
tractada pertany a un dels col·lecti-
us amb major taxa d’atur: dones, jo-
ves (menors de 30 anys) i majors de
45 anys. A més, hi ha un altre plus de
fins a 3.000 euros per contracte si el
treballador pertany a un col·lectiu en
situació de risc o vulnerable.

AJUDES DIRECTES
Les ajudes estan pensades per a
persones en situació d’atur de llar-
ga durada (més de 12 mesos dels
últims 18) i, especialment, joves, do-
nes, persones majors de 45 anys o
bé que pertanyin a algun col·lectiu
que estigui en risc d’exclusió. Les
noves contractacions han de tenir
una durada mínima de sis mesos o
bé ser indefinides, per tal que els
contractats puguin tenir un mí-
nim d’estabilitat. 

En funció de les circumstàncies,
hi ha previstes diverses dotacions.
5.000 euros per contractar homes
entre 30 i 44 anys que estiguin a l’a-
tur de llarga durada. 6.000 euros per

donar feina a dones, a homes me-
nors de 30 i a majors de 45 anys. En
el cas de les persones en risc d’ex-
clusió social, la quantitat de l’a-
portació oscil·la entre 2.000 i 6.000
euros si es tracta d’una contracta-
ció a temps parcial, i fins a 8.000 eu-
ros si és una jornada completa.

REQUISITS
Les empreses que vulguin demanar
les ajudes han de complir una sè-
rie de requisits. Comptar, com a mí-
nim, amb un centre de treball a l’à-
rea metropolitana de Barcelona,
han de portar més de sis mesos en
funcionament i no han d’estar afec-
tades per cap procés de regulació
d’ocupació. 

També han d’estar al corrent de
pagament de les seves obligacions
amb l’Ajuntament de Barcelona, l’A-
gència Tributària i la Seguretat So-
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#CreaFeinaPlus

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

Contractes contra
» Barcelona Activa ofereix ajudes de fins a 8.000 euros per contractar    
»Hi ha temps fins al 25 de novembre per accedir a aquestes ajudes dir     

El pressupost per a
ajudes directes és 

de 2 milions d’euros
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4Les ajudes del programa Crea Feina Plus Barcelona
tenen una incidència directa i immediata, tant en les
persones que busquen feina com en les empreses
que cerquen mà d’obra. Barcelona Activa fa de
pont i contribueix, d’una banda, a la viabilitat i al pro-
jecte de les organitzacions i, de l’altra, a alleugerir les
despeses a l’hora de fer noves contractacions. Tot ple-
gat serveix per fomentar l’ocupació de qualitat.   

Després de diverses edicions del programa,
nombrosos testimonis han fet evident que el mètode
funciona i que serveix per facilitar l’accés a la feina
a persones amb dificultats. I, alhora, que ofereix un
servei molt àgil als empresaris o autònoms que ne-
cessiten personal immediatament.  

PROCÉS ÀGIL I FÀCIL
La Vanesa Díaz té un parell de forns de pa de la ca-
dena Granier, un a Sants i l’altre a l’Hospitalet, i ha
aprofitat el programa per contractar una persona. Es
tracta d’una dona en situació d'atur de llarga dura-
da, que no treballava des del 2020. Al forn sempre
hi falta gent i és per això que la Vanesa ja té algú més
en llista d’espera. “Cal tenir una mica de sort amb els
treballadors, però normalment els mantenim”, detalla.
Anava buscant per internet subvencions i va trobar
les del programa Crea Feina Plus. “Sol·licitar l’ajuda
és fàcil i la concessió és molt ràpida”, afirma.   

Un cas diferent és el de la Livia Paretti, gerent d’In-
media Solutions, empresa que ofereix serveis de màr-
queting, comunicació i publicitat per a tercers. Ella
és una usuària habitual de les ajudes: “Estava buscant
dos perfils, i el que faig quan busco personal és con-
tactar amb Barcelona Activa per veure de quina ma-
nera em poden acompanyar”. I li ha sortit bé: ”He tro-
bat un perfil molt bo que coincidia amb un progra-
ma obert de finançament i hem fet el matching”. 

El cas de la Livia és un bon exemple del servei que
proporciona Barcelona Activa, més enllà de pro-
grames concrets de foment de l’ocupació o de for-
mació. “Per a una microempresa com la nostra, te-

nir un assessorament que ens indica com s’han de
fer les coses i que, a més, ens permet una petita in-
jecció econòmica sempre és or”, il·lustra. Encara més
si és un servei àgil i respon prou ràpidament les ne-
cessitats de la companyia.  

INSERCIÓ LABORAL EFECTIVA 
Un altre testimoni és el de la Vicky Martínez, que té
una empresa de restauració, Tapas Tapazia, espe-
cialitzada en truites de patates, i compta amb un lo-
cal a Gràcia i, ben aviat, un altre a Consell de Cent.
Ella ha sol·licitat ajuda per a dues contractacions in-
definides d’ajudants de cuina a jornada parcial del
50%, totes dues pertanyents a col·lectius de risc i que
pateixen algun tipus de discapacitat. “Nosaltres
portem treballant des del 2019 i teníem molt clar des
del principi que volíem fer una restauració amb in-

serció social i laboral”, explica. Per això treballen amb
fundacions que cerquen i filtren el personal i s’en-
carreguen de tot el procés.  

Per últim, l’Adriana Gutiérrez té un obrador de pas-
tisseria al Baix Guinardó, Sugar Corner. Abans de la
pandèmia treballava per a restaurants, però ara tam-
bé ofereix delivery i venda al detall als veïns. El pro-
grama de Barcelona Activa li ha permès contractar
la persona perfecta per al seu negoci: “És una noia
que ha estudiat hostaleria, amb moltes habilitats i
moltes ganes de treballar. Estava a l’atur, o sigui que
podíem rescatar-la. Només necessitàvem alguna aju-
da a la contractació per llançar-nos-hi de cap”.<

“He trobat un perfil molt bo 
i hem fet ‘matching’”

“Només necessitàvem alguna
ajuda a la contractació 

per llançar-nos-hi de cap”
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Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

#CreaFeinaPlus

a l’atur
          r persones en situació d’atur

             rectes a empreses i autònoms

cial. I han de formalitzar un con-
tracte laboral com a mínim de sis
mesos a jornada completa, o tam-
bé a jornada parcial en casos de
contractació de persones en risc

d’exclusió. La normativa del pro-
grama admet els contractes signats
des de l’1 de gener de 2022 i que
continuïn en vigor en el moment
de presentar la sol·licitud.

El màxim de contractacions
acceptades per organització és de
10 i el nombre total de persones

treballadores amb subvenció no
pot superar la plantilla que l’em-
presa tenia prèviament. 

ELS TRÀMITS
Per sol·licitar la subvenció cal om-
plir les dades del formulari que tro-
bareu a la pàgina web de Barcelo-
na Activa i adjuntar la documen-
tació necessària. A continuació,
l’aplicatiu generarà una instància
de sol·licitud que s’haurà d’anne-
xar i registrar en línia a l’Oficina Vir-
tual de Tràmits de l’Ajuntament de
Barcelona. Un procés àgil i senzill.
La data límit per presentar les
sol·licituds és el 25 de novembre. 

En la passada convocatòria es
van atorgar un total de 642 ajuts
destinats a 443 empreses, i en la
d’enguany està previst que unes
200 empreses s’acullin al programa
de foment de l’ocupació.<

El programa ha
permès la creació de
1.000 llocs de feina



| 16

líniahorta.cat Octubre 2022 El reportatge del mes

El futur ja és aquí. El futur
que altres indrets del
planeta fa temps van co-
mençar a viure en forma

d’inundacions, incendis, tempe-
ratures extremes, sequeres o epi-
sodis de fam ja és a casa nostra. I
si fins fa poc no érem capaços d’in-
tuir-lo o fins i tot hi havia qui s’en-
testava a negar-lo, sembla que
ara s’ha fet evident. El darrer ha es-
tat l’estiu d’allò que l’ambientòleg
i doctor en Ciències del Mar Marc
Cerdà anomena “despertar de la
consciència climàtica”. 

Europa no és immune a la cri-
si provocada per l’escalfament
global i la població ho ha pogut
comprovar en la seva pròpia pell
després d’uns mesos de calor ex-
trema. Malgrat això, encara ens
costa imaginar com la nova etapa
climàtica ens afectarà en l’àmbit lo-
cal. Com es viurà en el dia a dia de
l’àrea metropolitana de Barcelona?
S’inundaran ciutats? L’aire serà ir-
respirable? Passarà com en altres
indrets del món en els quals la si-
tuació és del tot insostenible i su-
posa morts i inestabilitat social?

INUNDACIONS
Al Pacífic, el mar ja ha engolit qui-
lòmetres i quilòmetres de terra en
països com Indonèsia o les Illes Sa-
lomó. La lenta desaparició del gel
dels casquets polars i de Groen-
làndia fa que el nivell del mar aug-
menti i posi en perill les costes de
tot el món. La pregunta és òbvia:
com es traduirà això a l’àrea me-
tropolitana? Les investigacions
del Grup Intergovernamental so-
bre el Canvi Climàtic (IPCC) apun-
ten que el més probable, d’ara fins
a finals de segle, és que el nivell del
mar Mediterrani creixi entre 70 i
80 centímetres.

José Antonio Jiménez Quin-
tana és catedràtic a la Universitat
Politècnica de Barcelona (UPC) i
ha estudiat l’efecte que l’augment
del nivell del mar tindrà sobre tota
la costa catalana. “Ara mateix, les
platges ja estan retrocedint un
metre per any”, explica el docent.

Es podria pensar que els efec-
tes de l’escalfament global faran
desaparèixer pobles o barris sen-
cers de la costa, però no és així. “En
el cas metropolità, i a diferència del
Delta de l’Ebre, la pujada del ni-
vell del mar, en realitat, només farà
retrocedir les platges”, diu Jimé-
nez. Això que d’entrada podria
semblar un alleugeriment, però, en
realitat és preocupant. “El mar ac-
tua de barrera de protecció de l’en-
tramat urbà i, per tant, en cas de
tempestes en llocs on hi ha poca
platja, com el Masnou o la Barce-
loneta, els danys poden ser molt
grans”, afirma Jiménez per afegir
que “qualsevol tempesta menor
que el Glòria ens semblarà que és
similar perquè les destrosses seran
de la mateixa magnitud”.

Tal com explica Cerdà en línies
similars, en les pròximes dècades
“el fenomen de les precipitacions
puntuals molt intenses anirà aug-
mentant i la pujada del nivell del
mar farà créixer el risc de des-
trosses en edificis o transports
per llevantades i pluges”.

Malgrat això, no tota la res-
ponsabilitat és de l’augment del
nivell del mar. “Soc molt reticent
a parlar de canvi climàtic, perquè
em sembla una forma de res-
ponsabilitzar el clima de coses
que tenen a veure amb l’acció
humana”, considera Jiménez.
De fet, segons el seu parer, el que
passa a la costa metropolitana té
més relació amb totes les inter-
vencions urbanístiques que s’han
fet durant dècades al litoral que
no pas amb el nivell del mar.

“Per una banda, els rius s’han
modificat i ja no porten sedi-
ments per regenerar les platges
i, per l’altra, a l’àrea metropoli-
tana hem construït a primera lí-
nia de mar i hem eliminat les
platges que ens protegien”, ex-
plica el catedràtic de la UPC. Així,
l’augment del nivell del mar no-
més aprofundeix en una situació
que pot fer que, si no hi ha ac-
cions concretes per evitar-ho, la
vida humana a davant de la cos-
ta sigui molt difícil.

Però encara podria ser pitjor,
ja que la predicció de l’IPCC ens
parla de l’escenari més probable,
no del més extrem. En el cas que
el mar creixi dos metres com di-
uen els models matemàtics més
catastròfics, es podria inundar el
Delta del Llobregat i l’aeroport es-
taria en risc. “No podem saber
com serà, perquè parlem d’una
previsió”, diu Jiménez. De fet, les
recents fugues dels gasoductes
Nord Stream al mar Bàltic han su-
posat l’emissió de milers de tones

de metà a l’atmosfera, que han ac-
celerat l’escalfament global.

ALTES TEMPERATURES 
El passat mes de juliol, 180 per-
sones van morir a Catalunya a
conseqüència de l’onada de calor.
A tot l’Estat van ser quasi 2.200.
Tots els registres apunten que, tant
a Barcelona com a la seva rodalia,
el nombre d’onades de calor, és a
dir quan les temperatures superen
durant tres dies consecutius els 33
graus, augmentaran. En aquest

L’augment del nivell del mar farà que les tempestes produeixin més destrosses a les costes metropolitanes. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El canvi climàtic és una realitat ineludible. Parlem amb experts de diferents
camps i ens preguntem com es viurà a la metròpoli aquesta situació que afecta
tot el món. Tindrem més inundacions per la pujada del nivell del mar? Quants

graus augmentarà la temperatura? Hi haurà més morts per contaminació? 

Una crisi climàtica 
a la metropolitana
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n L’Albert fa poc temps que ha pres
la determinació de marxar de Barce-
lona amb la seva parella. Feia temps
que la idea li rondava pel cap i, final-
ment, ha trobat una casa a la Garrot-
xa. Són molts els motius que l’han fet
decidir a deixar la ciutat on ha viscut
tota la seva vida, i entre aquests hi ha
la situació d’emergència climàtica de
la capital catalana. “Aposto per un
lloc on, si el món se'n va cap al col·lap-
se, pugui tenir algunes eines de su-
pervivència”, explica aquest jove ar-
quitecte i també escultor. “No vull ha-
ver de dependre de si hi ha menjar al

supermercat o de passar fred en fun-
ció de quan em tallaran el gas”, afe-
geix. Afirma que no és un hippie i que
no es vol “desenganxar del món”,
però assenyala que vol tenir “sobira-
nia”. Tenir llenya o tenir un hort. “En
una ciutat és impossible, per molts
horts urbans que hi hagi”, sentencia.

Com ell, cada vegada hi ha més
gent que marxa de la ciutat per estar
en contacte amb la natura. De fet,
des de la pandèmia, Barcelona ha
perdut habitants. Malgrat això, enca-
ra és una minoria la que pot perme-
tre’s el canvi per esquivar els incon-
venients de viure en una ciutat. De
fet, la crisi climàtica, com en tants al-
tres temes, té un fort biaix de classe i

de gènere. Així ho apunta Blanca Val-
divia, del col·lectiu d’investigació ur-
banística Punt 6, quan assenyala que
“la crisi climàtica té un impacte més
fort sobre la gent gran, la infància i
les dones, perquè són qui més temps
passa a l’espai públic” i, per tant, qui
més patirà les altes temperatures o
l’efecte de la contaminació.

D’altra banda, tal com afirma l’am-
bientòleg Marc Cerdà, les classes po-
pulars patiran més el canvi climàtic.
“Serà, sobretot, en les onades de ca-
lor, ja que els barris amb rendes més
baixes tenen menys capacitat d’adap-

tar els edificis”, diu. Segons l’AMB,
mentre que a Sant Adrià o a Badia els
immobles en un estat deficient són
més del 17%, a Tiana, Sant Cugat o
Sant Just ronden el 5%. Així, per com-
batre el fred o la calor extrema, les fa-
mílies de rendes baixes hauran d’uti-
litzar sistemes que gasten molta en-
ergia. “En un context en què augmen-
ta el preu dels subministraments, les
classes populars encara es veuran
més empobrides”, considera Cerdà.

Fet i fet, podria acabar-se creant
una classe benestant fora de les ciutats
i una de vulnerable que hi visqui. Com
si fos una pel·lícula distòpica on els rics
s’aïllen en ciutats residencials i els po-
bres viuen en presons de formigó.   

Anirà per classes

sentit, la pitjor part se l’endurà la
capital, ja que és la ciutat que pa-
teix més l’anomenat efecte illa de
calor. Ens referim a l’acumulació
de calor per la gran quantitat de
formigó que hi ha. Així, ara es pro-
dueix una onada de calor cada
quatre anys a Barcelona, però el
2100, en el pitjor dels escenaris
podrien ser entre quatre i cinc
anuals i en el millor, dues.

Des de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona (ASPB) apunten
que aquesta situació no es produ-
irà a tots els indrets de la ciutat de
la mateixa manera. Si actualment
als districtes de Sant Martí o de Ciu-
tat Vella les temperatures màximes
en tot un any se situen lleugera-
ment per sobre dels 38 graus, el
2100 podrien arribar a superar els
43 (escenari benevolent) o els 47,5
graus (escenari crític). Això no vol
dir que tots els barris es vegin
afectats de la mateixa manera pel
que fa a les morts per temperatu-
res elevades. En el cas més extrem,
la Dreta de l’Eixample, per cada
grau que augmenta la temperatu-
ra a l’estiu, el risc de mortalitat creix
un 11%, cosa que suposa al voltant
de 21 morts l’any a causa de tem-
peratures elevades. A la Vila de Grà-
cia seran 19 persones, a Vallvidre-
ra cap i a la Barceloneta, tot i ser de
les zones amb un augment de les

temperatures més gran, per l’efec-
te del mar les morts no seran tan-
tes. Segons l’ASPB, les defuncions
per onades de calor tenen a veure
amb diversos factors, com “el per-
centatge d’habitatges antics i que,
per tant, no aïllen bé de la calor, el
percentatge de treballadors ma-
nuals, és a dir la població amb me-
nys renda, i el nombre d’espais
verds que hi ha en un indret”.

Les males notícies no acaben
aquí pel que fa a l’augment de les
temperatures. “Les onades de ca-
lor, cada vegada més freqüents i
llargues, faran créixer les neces-
sitats futures d’aigua a l’espai pú-
blic”, afirmen des de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).
De fet, les pluges a la capital ca-
talana podrien minvar entre un 14
i un 26% el 2100. “Consumim
molta aigua del Ter Llobregat i po-
ques ciutats metropolitanes tenen
un pla per canviar aquesta dinà-
mica”, afirma Cerdà. “En un con-
text en què augmenta la sequera,
hauríem de ser molt més proac-
tius en la recaptació, reutilització
i depuració d’aigües”, afegeix.

Encara més contundent es
mostra Pep Puig, exdiputat de
Junts per Catalunya i cofundador
d’Ecotècnia i d’Ecoserveis. “Estem
abocats a una crisi de subminis-
traments tant d’aigua com d’ali-

“A finals de segle, 
la manca de platges 
farà que un temporal 
amb menor intensitat 
afecti les ciutats 
amb el mateix grau 
de destrosses 
que el Glòria”

ments”, afirma. L’àrea metropo-
litana és molt dependent dels ter-
ritoris no urbans de Catalunya, i
en un context d’emergència ge-
neralitzada es podria quedar aïlla-
da de la resta del territori.

Per acabar, les altes tempe-
ratures també podrien derivar cap
a un augment del risc d’incendis.
Des de fa anys els experts alerten
d’un nou fenomen que té els
Bombers catalans atemorits. Són
els anomenats megaincendis, que
es produeixen quan hi ha tem-
peratures de més de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i humitat per sota del
30%. Tal com ha explicat en re-
iterades ocasions el cap de l’Àrea
del Grup de Recolzament d'Ac-
tuacions Forestals  (GRAF) dels
Bombers de la Generalitat, Marc
Castellnou, aquests focs podrien
fer que Collserola sencera cremés
en menys de vuit hores. Actual-
ment, l’AMB treballa en un pla
per minimitzar el risc d’incendis
al pulmó verd de la metròpoli.

CONTAMINACIÓ
L’última de les derivades metro-
politanes pel que fa al canvi cli-
màtic és el nombre de morts re-
lacionades amb la contaminació. 

Els estudis de l’ASPB calculen
que entre el 2018 i el 2019 es van

produir al voltant de 1.000 morts
a Barcelona relacionades amb la
contaminació. Aquesta xifra re-
presenta el 7% de les morts anu-
als a la ciutat. Des de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
Global) afirmen que, en el marc
metropolità, la contaminació pro-
voca més de 3.700 morts anuals
que podrien arribar a les 4.000 si
no es compleixen les recomana-
cions de l’OMS pel que fa a la con-
taminació produïda, sobretot,
pels vehicles privats.

Amb tot, val a dir que des de
les administracions s’estan duent
a terme plans per evitar totes les
situacions de les quals hem parlat.
L’Ajuntament de Barcelona, per
exemple, treballa en el Pla Clima,
que contempla la creació d’espais
verds, la reducció del trànsit pri-
vat, la millora de l’eficiència dels
edificis o la generació d’energia als
terrats amb plaques solars. 

Tanmateix, són plans per
pal·liar els efectes del canvi climà-
tic. Com diu Jiménez, “ara ja es trac-
ta d’adaptar-se a una realitat més
que de combatre-la”. Perquè el fu-
tur ja és aquí. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El 2100, en el pitjor 
dels escenaris, 
les temperatures
màximes a l’estiu
podrien enfilar-se per
sobre dels 47,5 graus
en alguns barris 
de Barcelona

Els edificis en un estat més deficient els trobem 
als municipis més vulnerables de la metròpoli, 

i són els que pitjor poden combatre la crisi climàtica
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Digitalització
La pandèmia ha accelerat la digitalització
de l’economia i la competència creix cada
dia. Per aquesta raó, el Consorci de Comerç,
Artesania i Moda de Catalunya ha impul-
sat un nou programa formatiu per a petites
empreses i fins i tot per a micro negocis. La
finalitat és incrementar el nivell de digita-
lització d’aquest segment de l’economia ca-
talana. El programa és gratuït i s’imparteix
100% en línia, o sigui que no hi ha excusa
per no posar-se al dia. 
El curs consta de sis mòduls que abor-

den els diferents reptes per als comerciants:
eCommerce, màrqueting estratègic o ges-
tió de la digitalització, per exemple. 

Tres d’aquests mòduls ja s’han realitzat
i es poden consultar a la pàgina web del
Consorci. De fet, aquesta és la gràcia del
programa. No està pensat com un curs tan-
cat i sincronitzat, sinó que les empreses par-
ticipants poden triar els mòduls als quals
volen assistir sense necessitat d’haver parti-
cipat en els anteriors o de participar en els
posteriors. Fins i tot, un cop passat el curs,
es pot accedir als materials per poder-los
estudiar amb calma. Aquesta flexibilitat
permet decidir als comerços i negocis quins
continguts són els més rellevants per a la
seva realitat i participar-hi més o menys ac-
tivament. El programa estarà actiu fins al
19 de desembre i les pròximes cites estan
dedicades al màrqueting estratègic, als es-
pais de proximitat i a la gestió. 

Un programa formatiu gratuït i en línia 
ajuda els comerços a modernitzar-se
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Música
L'Ajuntament de Barcelona ha posat en
marxa el Sons de Ciutat, una mena de
festival que portarà música en directe als
Mercats de Barcelona. Fins al 31 de març,
94 formacions musicals oferiran 200 con-
certs en viu, totalment gratuïts, a places,
comerços i mercats dels districtes de Bar-
celona. Tot plegat amb l'objectiu de pro-
moure el comerç local. 

El cicle es dividirà en tres períodes,
tardor, Nadal i primavera. Durant el pe-
ríode nadalenc, els concerts es faran de di-
jous a diumenge en horaris de matí i
tarda. A la primavera i a la tardor els es-
deveniments seran els dissabtes a les 12 h.   
Precisament, la programació de tardor

del Sons de Ciutat va començar a primers
d'octubre i seguirà fins al 19 de novem-
bre amb un concert cada dissabte, sempre
entorn dels mercats. Les propostes musi-

cals són molt variades i comprenen des
del jazz, l’indie, el pop, rock o la música
clàssica fins a la música urbana, electrò-
nica o les músiques del món.  Hi haurà
actuacions per a tots els gustos musicals i
per a totes les edats. 

ARTISTES DE PROXIMITAT
El gran objectiu de Sons de Ciutat és por-
tar gent als mercats, però també recuperar
aquests espais com a punts de trobada i

centres neuràlgics de les activitats i els es-
deveniments que tenen lloc en cadascun
dels barris. L'altra finalitat és promoure
artistes que també siguin de proximitat,
com el comerç. Per això, els organitzadors

han cercat la complicitat de festivals, as-
sociacions professionals, centres formatius
superiors o altres agents musicals de la
ciutat. Primavera Labels de Primavera
Sound, Sónar Quesoni, L’Afluent, Taller
de Músics, Conservatori Superior del
Liceu, Associació de Músics de Jazz i
Música Moderna, Escola Superior Jam
Sesssion i l'Associació Coincidències par-
ticipen activament en la iniciativa i han
aportat artistes i grups musicals.
Aquesta serà la segona edició del Sons

de Ciutat, perquè el cicle ja es va estrenar
l’any passat, tot i que en un fomat reduït i
acotat a les dates nadalenques. Després
del bon funcionamet i la bona rebuda de
la iniciativa els organitzadors han decidit
ampliar l’experiència quant a la durada, el
nombre de concerts i la quantitat de grups
participants en el programa.  

Un cicle de concerts per
promoure el comerç local

Els mercats municipals
acolliran concerts 

de música en directe
a càrrec d’artistes locals
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Gastronomia
Els volcans estan de moda, tot i que sigui
per culpa de l’erupció del volcà de La
Palma, a les Illes Canàries. Ara tot just fa
un any, d’això. Per commemorar els fets i
alhora ajudar els afectats, el pastisser
Christian Escribà ha llançat a la venda un
producte molt volcànic: lava comestible
amb gust de plàtan. És un producte soli-
dari creat a partir de carbó de sucre que ja
es pot adquirir als mercats de la Boqueria,
de la Marina i de Sants. 
Els beneficis que s’obtinguin de la lava

comestible es donaran íntegrament als afec-
tats per l’erupció del volcà Cumbre Vieja,
que va començar el 19 de setembre de l’any

passat al paratge de la Cabeza de Vaca, pro-
per a la localitat d’El Paraíso. Després d’unes
quantes setmanes de tensió per l’avenç de la
lava i l’amenaça que l’erupció s’allargués du-
rant mesos, finalment el 13 de desembre es
va apagar, vuitanta-cinc dies després. 

EL SUCRE SEMPRE AJUDA
La història s’ha convertit en una bona anèc-
dota per explicar: la d’haver vist en acció una
de les erupcions més llargues vistes mai a les
Canàries. Però per als residents la cosa no ha
sigut pas èpica, sinó dramàtica. Han perdut
cases, negocis, granges i encara s’han de ba-
rallar per rebre les ajudes promeses. Per això
Escribà ha pensat que seria una bona idea
fer una llaminadura que ajudi directament
els afectats i que ens faci la vida més dolça. 

Lava comestible solidària 
per ajudar els afectats de La Palma

Cursos d’alimentació 
als Mercats de Barcelona 

EN PRIMERA
PERSONA

Educació
L’escola és l’espai més adequat per a l’educa-
ció dels infants, però no és pas l’únic. Els
mercats també són un bon lloc on aprendre
sobre alimentació. Amb aquest objectiu, ara
que el curs escolar ja ha començat, l’Institut
Municipal de Mercats de Barcelona obre les
inscripcions a un conjunt d’iniciatives edu-
catives que han de complementar el treball
que ja es fa als centres d’ensenyament.    
D’una banda, Mengem sa, mengem de

mercat, una activitat educativa en què, mit-
jançant les visites als mercats de la ciutat, es
transmet a l’alumnat el valor de comprar sa,
fresc i de qualitat. I, alhora, els estudiants,
tant d’Infantil com de Primària i d’ESO,
descobreixen una forma de comerç propera
i sostenible, la pròpia de la cultura mediter-

rània a la qual pertanyen. L’activitat facilita
als infants una experiència directa i els
anima a compartir-la amb els altres mitjan-
çant fotografies o vídeos que poden expo-
sar-se tant al seu centre d’ensenyament com
a la pàgina web www.menjodemercat.cat.
Per participar en el programa cal accedir

a la mateixa pàgina web, a l’apartat d’ins-
cripcions. Podreu triar un mercat i una data
per a la visita. Un cop omplert el formulari,
rebreu una confirmació.   

CONSUM RESPONSABLE
L’Institut Municipal també promou mo-
dalitats d’aprenentatge i servei pensades per
a estudiants que ja tenen inquietuds sobre
el seu futur: l’alumnat de 2n cicle d’ESO i
primer de Batxillerat. El Mercat per la Porta
Gran gira al voltant de l’acompanyament

de les persones grans als mercats. I la ini-
ciativa Menja’t el món planteja els mercats
com un espai d’inclusió social on les per-
sones nouvingudes tenen un paper clau.
Consisteix en l’acompanyament d’aquestes
persones al mercat i la difusió de l’alimen-
tació saludable, el reaprofitament alimen-
tari i la cuina de tot el món. 
Finalment, el programa Un mercat sos-

tenible vol acostar els infants de Primària
als mercats perquè reflexionin sobre con-
ceptes com la sostenibilitat o el consum
responsable. Per motivar-los, se’ls proposa
dissenyar i crear un producte final que
presentaran a uns clients hipotètics, un
grup d’alumnes d’Infantil. D’aquesta ma-
nera, uns i altres comparteixen els apre-
nentatges. Les inscripcions es poden fer a
la mateixa pàgina web. 

Joan Capdevila està al capda-
vant de les botigues Dlirio, una
a Travessera de Gràcia, 133 i
l’altra a Verdi, 11. Allà hi venen
joies i bijuteria amb una parti-
cularitat per sobre de totes: són
productes fets a Barcelona. No
és estrany, doncs, que reivindiqui
el comerç de proximitat.   

Com es presenta la tardor? 
Tot el que està passant no ajuda,
però les perspectives no són do-
lentes. Estem per damunt de
l’any passat, però ja se sap que
cada cop que els comerciants
obrim la boca passa alguna cosa. 

Aquí teniu molts clients locals. 
Sí, la zona de Gràcia és bona,
perquè no hi ha massificació tu-
rística. Això ens ha permès con-
tinuar amb normalitat, cosa que
no ha passat en altres barris.   

Què podríem millorar? 
Estaria bé que hi hagués una
mica més d’ordre. Alguns res-
tauradors posen cartells o tau-
les fora de lloc. Això treu
qualitat. També estic molt en
desacord que els centres co-
mercials puguin obrir els di-
umenges. Està bé que la ciutat
tingui un dia de descans.   

Cal tenir una mica més de
cura amb el petit comerç, oi?
La veritat és que trobo a faltar
més publicitat al respecte. Es
va fer durant la pandèmia i la
gent va respondre bé. Ens
deien: “Vinc a comprar aquí
perquè és un comerç de proxi-
mitat”. Estaria molt bé donar
més suport al comerç. 

“Està bé que 
la ciutat tingui 

un dia de descans”
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Joan Capdevila
Botigues Dlirio

(Comerciants Verdi Baix)
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La plaça Maragall s’omple 
de vins, caves i bon menjar

GASTRONOMIA4L’Eix Mara-
gall ha tornat a celebrar aquest
any la seva ja tradicional fira
gastronòmica i vinícola. Així,
el cap de setmana del 7 al 9 d’oc-
tubre, l’associació de comer-
ciants va omplir la plaça Mara-
gall de vins, caves i productes
gastronòmics de qualitat en el
marc d’aquesta exitosa iniciati-
va, el Gastromarket.

Precisament, uns dies abans
de la celebració de l’edició d’en-
guany, des de l’Eix Maragall ja
van avançar que el “notable èxit
creixent” del qual gaudeix la

proposta els havia portat a pre-
parar en aquesta ocasió un pro-
grama “molt més variat i més
complet que en l’edició anterior”. 

En aquest sentit, a més de les
parades amb bon menjar i bons
vins i caves i les habituals de-
gustacions, el Gastromarket va
oferir també altres activitats.
Per als més petits, per exemple,
hi va haver diversos tallers i
animació infantil. No hi va faltar
tampoc la música en directe,
que va maridar perfectament
amb l’oferta de la fira al llarg de
tot el cap de setmana.

ENTITATS4La Federació de Co-
merç Cor d’Horta va organitzar
el passat 8 d’octubre una nova
edició de la Fira del Comerç al
Carrer amb la novetat de fer-ho
conjuntament amb la primera
edició de la Fira de Playmobil al
districte.

Des de les 10 del matí i fins
a les vuit del vespre el carrer
Tajo, entre Baixada de la plana
i Passatge Vila i Rosell, es va om-
plir de veïns del barri i d’altres
punts del districte i la ciutat
que van poder gaudir de l’esde-
veniment que aplega establi-
ments i professionals associats
al Cor d’Horta que surten al
carrer per oferir, exposar i ven-
dre els seus productes i serveis. 

A més, els assistents van po-
der gaudir de diverses promo-
cions, activitats infantils, gas-
tronomia i, per primera vegada,
la primera Fira Playmobil a Hor-
ta, que va comptar amb diversos
tallers, ludoteca i exposicions.
Concretament, a la zona Play-
mobil els més petits van poder
fer el taller de xapes, el taller de

màscares i el taller de ‘Munta el
teu clic Playmobil’. A més, pels
més curiosos, hi va haver carpes
d’exposició de diorames de les fi-
gures i carpes de venda de peces
exclusives de col·leccionisme.

Per la seva banda, la Fira
com a tal, a part d’omplir el
carrer de comerços, professio-
nals i artesans, va comptar amb
diverses actuacions artístiques i

musicals, tant per a nens com
per a adults durant tota la jor-
nada. També hi va haver tallers
com el d’Art d’Horta floristes,
que van ensenyar a tallar, deco-
rar i gravar espelmes en diversos
torns. I també es va fer, de sis a
vuit de la tarda, un taller de
maquillatge infantil a càrrec de
Princesa de Trapo, tancant així
una jornada plena d’activitats.

La Fira del Comerç al Carrer. Foto: Twitter (@PPHortaGuinardo)

Torna la Festa del Comerç al
Carrer amb la Fira de Playmobil

El Gastromarket de l’Eix Margall. Foto: Twitter (@MonReyesM)

Barcelona Comerç | Neix la revista ‘Barcelona Convida’
Barcelona Comerç, que agrupa 23 eixos de comerç de proximitat de la ciutat, 
ha creat la revista Barcelona Convida (amb edicions impresa i digital) per fer
d’altaveu del comerç de barri i de l’ampli ventall de possibilitats que ofereix.



Futbol | La UA Horta rep el CE Sabadell FC
El conjunt d’Adam Fontes rebrà el pròxim diumenge 16 d’octubre el CE Sabadell FC, 

en partit corresponent a la tercera jornada del grup 2 de Primera Catalana. La UE Horta
hi arribarà després del seu empat (1-1) contra el CFJ Mollerussa del passat dia 9. Esports

Fa gairebé tres anys que Beatri-
ce Carta, ara ja retirada de les pis-
tes, em va regalar una idea sobre
Clàudia Baraut (La Seu d'Urgell,
1994): "Quan l'entrevistis, pre-
gunta-li per què se sent una ga-
llina". "Les companyes em diuen
així per la meva manera de riure,
perquè estic una mica boja i pel
pentinat. La Míriam Ferreri va ser
qui em va posar aquest malnom
al Lima Horta Bàsquet", confes-
sa, divertida, la nova alera pivot
del CBF Cerdanyola.

"Soc una gallina boja! En
porto una pintada a mà per la
meva amiga Xènia Artiga en una
vamba. Soc molt de bajanades i
de riure'm de mi mateixa. Amb
mi al·lucinaràs, eh...", promet Ba-
raut, que no decep. És molt emo-
cional i racional, un còctel ex-
plosiu que sap gestionar perquè
ha fet un gran treball interior.

"M'agrada gaudir de cada
moment a la pista perquè no sé
quants me'n queden", explica
aquesta eterna observadora que
no para mai quieta ni deixa de
formar-se. És graduada en En-
ginyeria Alimentària i també
en Ciències de l'Activitat Física
i de l'Esport (CAFE), on va ser la
número u de la seva promoció.
Té un Màster en Gestió Espor-
tiva i aviat en començarà un en
Entrenament i Readaptació a
l'Esport. És preparadora física.

Autèntica i força indepen-
dent, Baraut diu i fa les coses
com les sent, i no s'entretén ga-
ire amb els elogis ni les crítiques.

Li costa molt empipar-se i llegeix
de pressa les persones. El seu
campus, el Sunrise Basketball
Camp, a Martinet de Cerdanya
"és com jo, un continu movi-
ment. El factor humà és la clau
de l'èxit". Hi ha entrenaments en
anglès, tecnificacions indivi-
dualitzades i pràctiques d'equip,
jocs de nit, sortides a la natura...

Té una mecànica de tir pe-
culiar i efectiva que Víctor La-
peña i Andreu Bou, amb qui feia
tecnificació a primera hora del
matí, abans d'anar a l'escola, van
respectar-li en la seva etapa en
el Cadí La Seu [Sedis Bàsquet],
el seu club de formació i amb el
qual va debutar a Lliga Feme-
nina sent cadet de segon any:
"Van decidir no anar en contra
del meu gest natural i potenciar-
lo perquè tenia punteria".

UN PREMI EXTRA
La seva primera experiència fora
de casa va ser al Bàsquet Feme-
ní Sant Adrià, a Copa Catalunya,
amb en Jordi Vizcaíno com a en-
trenador i sent sènior de primer
any. "Va ser un canvi radical de
casa, ciutat... A poc a poc, el tèc-
nic va confiar en mi i vam fer una
temporada força decent". El pre-
mi extra del curs per a Baraut va
ser la seva primera convocatòria
per a la selecció espanyola, en
aquest cas la sots 19.

Amb el Lima Horta Bàsquet
va assolir l'ascens a Lliga Fe-
menina 2 a Sant Feliu de Llo-
bregat. "Et descriuria la fita com
la recompensa a un gran viatge
ple de lesions, com la de la Lau-
ra Navarro, i de moments espe-
cials que ens van fer molt fortes.
L’Isaac Fernández va acabar

traient el millor de mi", valora.
De nou, l'alera pivot urge-

llenca va sentir que necessitava
un canvi d'aires i va marxar
més lluny que mai, a Newcastle,
per jugar al Team Northum-
bria, de la Primera Divisió an-
glesa. "Sola i sense conèixer
ningú vaig aprendre a estar amb
mi mateixa. Vaig créixer i ma-
durar molt en un any complicat
dins i fora de la pista", recorda.

Tampoc va ser gens fàcil el
següent destí, el CB Almería, per
molt que l'inici fos excel·lent.
L'equip va entrar en una dinà-
mica negativa que va acabar
amb la dimissió de l'entrenador
i amb el president com a tècnic:
"Va arribar un moment en què

no gaudia i, aconsellada per la
meva família, vaig rescindir el
contracte. T'ho explico amb im-
potència perquè per a mi el
compromís és sagrat".

Al Barça CBS es va retrobar
amb Isaac Fernández i va viure
una primera temporada "molt
positiva i sorprenent" perquè
es van classificar per a la fase
d'ascens, quan "no estàvem en-
tre les favorites", i un segon i úl-
tim curs "una mica agitat perquè
no vam encaixar bé totes les
peces i que es va veure truncat
amb el confinament i sense es-
tar entre les quatre millors, que
era el que volíem".

Reconeix que li va costar
adaptar-se al Basket Almeda

perquè mai havia estat la més
veterana en un equip i ho era
amb molta diferència. "Vaig
començar a encaixar quan vaig
entendre què volien de mi. Era
que els aportés l'experiència i
saber estar en una pista de
bàsquet que debutants a la ca-
tegoria de 17, 18 i 19 anys no te-
nien. L’Albert Quílez, que era el
preparador físic, em va ajudar
moltíssim en tots els sentits",
afirma l'entrevistada.

Del Pavelló Almeda al Palau
d'Esports Josep Mora, on va
jugar l'última temporada a la UE
Mataró. "La dinàmica es va gi-
rar i no vam saber canviar-la.
Era frustrant sortir a competir
sabent que no estàvem prepa-
rades per fer-ho amb garan-
ties", exposa. Ara se sent "una
nòmada" perquè el CBF Cerda-
nyola és el seu quart equip en
quatre cursos. El grup és "sa, tre-
ballador i talentós" i compta
amb algunes jugadores que,
com ella, tenen experiència a la
Lliga Femenina 2.

"A poc a poc anirem cons-
truint un equip que vol compe-
tir cada partit i el temps marca-
rà el nostre lloc en una catego-
ria tan difícil. Em deixaré l'àni-
ma per ajudar el màxim possi-
ble i ser important en els mo-
ments decisius del partit", en-
raona abans de retratar la Pili
Bilbao, l'entrenadora, com algú
"amb les idees clares i que té
molta paciència".

"Realment no tinc zona de
confort perquè el creixement
sempre es produeix fora. Ne-
cessito reptes. No m'agrada gens
avorrir-me...", tanca Baraut, que
seria una gran psicòloga.

Toni Delgado
HORTA

Clàudia Baraut fuig del confort
» Autèntica i inesgotable, l’alera pivot urgellenca té una àmplia experiència a Lliga Femenina 2 

» “Necessito reptes, no m’agrada gens avorrir-me”, confessa l’exjugadora del Lima Horta Bàsquet

Clàudia Baraut amb una gallina i el seu gos Mambo. Foto: Andrea Baraut
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Magda Puyo dirigeix aquesta obra d’El-
friede Jelinek, Premi Nobel de Literatu-
ra, en què l’autora ens proposa un viat-
ge per les seves experiències artísti-
ques i íntimes: la sexualitat mediatitza-
da per internet, la perversió de l’opinió
pública, el culte a la joventut o la pre-
sència del feixisme latent, entre altres.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Viatge d’hivern
Elfriede Jelinek

Rigoberta Bandini (el nom artístic de Pau-
la Ribó) ja és tot un fenomen. Després de
publicar molts hits, d’actuar en grans fes-
tivals, de quedar-se a les portes d’Euro-
visió i d’anunciar que es retirarà tem-
poralment quan acabi la gira, només li
faltava una cosa: estrenar el seu primer
disc. La emperatriz inclou dotze can-
çons, de les quals quatre són inèdites.

Música

En aquesta adaptació de la novel·la ho-
mònima de Torcuato Luca de Tena, l’A-
lice, una investigadora privada, ingres-
sa a un psiquiàtric simulant una paranoia.
El seu objectiu és trobar proves del cas
que l’ocupa: la mort d’un intern en cir-
cumstàncies poc clares. Però la realitat
que descobrirà superarà les seves ex-
pectatives i posarà en dubte el seu seny.

Pelis i sèries

Los renglones torcidos de Dios
Oriol Paulo

La emperatriz
Rigoberta Bandini

Barthélémy Toguo
El Museu Picasso de Barcelona va inaugurar el passat 22

de setembre una exposició dedicada al reputat artista
camerunès Barthélémy Toguo, que es podrà visitar fins al

pròxim 26 de febrer. Es tracta de la primera vegada que
aquest museu dedica un monogràfic tan extens a un ar-
tista contemporani viu. En la roda de premsa de presen-

tació de la mostra, tal com recull l’ACN, Toguo va explicar
que la seva relació amb Pablo Picasso va començar quan

va voler crear una obra semblant al Guernica per retre
homenatge a les víctimes del genocidi de Ruanda.

Després de la golejada del Barça al Madrid
amb un contundent 7-0, alguns periodis-
tes van voler parlar amb la jugadora culer

Ana Crnogorcevic (Steffisburg, Suïssa,
1990), autora de dos gols. Se li van adreçar

en castellà i, tot i que la suïssa comprèn i
parla perfectament aquesta llengua, va as-
segurar que no entenia el que li deien, tot
somrient. Ho va fer perquè està aprenent
català i vol practicar-lo, però les crítiques

de qui veuen la llengua catalana amb mals
ulls no es van fer esperar, fins al punt que

la jugadora hi va haver de respondre. Així,
va fer un tuit explicant que parla romanx
(una de les llengües de Suïssa), croat, ale-
many, francès, anglès i castellà, i que ara li

agradaria “aprendre i entendre el català”.
“Tan dramàtic?”, es va preguntar. Per sort,

també va rebre una allau d’elogis.

A N A  C R N O G O R C E V I CQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una de les estrelles del Barça
S’hi va unir el 2019 i ha viscut el moment d’or de l’equip

Famosos

Defensar l’ús del català
Demanant als periodistes que li fessin les preguntes en català

Allau d’elogis... i de crítiques
Hi ha qui ho ha entès i, com sempre, hi ha qui s’ha ofès

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Promesa fulgurant de l’art català de
principis del segle XX i creador bande-
jat poc temps després per la burgesia
que l’havia enaltit, el pintor, escultor i gra-
vador Ismael Smith és una de les figures
més queer, genuïnes i excepcionals del
nostre patrimoni artístic. Les altures in-
terpreta la seva trajectòria, de la Barce-
lona de 1886 a la Nova York de 1972.

Llibres

Les altures
Sebastià Portell

| FIFA 23
Ha arribat el moment preferit de l’any dels amants del futbol i dels

videojocs: el FIFA 23 ja és aquí. Per a Play Station, Xbox i Switch. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

PATATES

En bosses de reixeta o caixes de fusta perquè desprenen etilè, 
una substància que espatlla tot el que hi ha al seu voltant

ALLS

CEBES

PEBROTS I TOMÀQUETS

E S T I L S  D E  V I D A

i ALIMENTACIÓ

És habitual pensar que els aliments es conserven millor a la
nevera, però no sempre és el millor mètode per allargar la
seva vida, ni tan sols en les èpoques més caloroses. Com a

norma general, cal continuar mantenint-los a la mateixa ubica-
ció que els hem trobat a la botiga.

En el cas de les patates, el midó que contenen es converteix
ràpidament en sucre a la nevera i les fa malbé abans, per la qual
cosa el millor és deixar-les en un lloc fresc i sec. Les cebes, com
les patates, desprenen etilè, una substància que espatlla tot el
que té al voltant. Per tant, ajuntar aquests dos aliments duplica
aquest efecte. El millor per emmagatzemar les cebes és ficar-les
en bosses de reixeta o en caixes de fusta. Quant als alls, el fred fa
que els surtin els brots, així que també els guardarem fora de la
nevera. Si ja s’han pelat i cal conservar-los freds, els hem d’embo-
licar en paper absorbent i introduir en un tupper o en una bossa
hermètica. També es poden submergir en oli dins d’un pot de vi-
dre perquè durin més. Finalment, pel que fa a pebrots i tomà-
quets, és millor evitar la nevera perquè els fa perdre olor i gust.

Eva Remolina, AMIC

Trucs per conservar els aliments

En un lloc fresc i sec perquè el midó que contenen es converteix 
ràpidament en sucre a la nevera i les fa malbé abans

Les claus

Fora de la nevera excepte si ja s’han pelat, que aniran a dins 
embolicats en paper absorbent i ficats en un ‘tupper’ o bossa hermètica

Millor fora de la nevera perquè aquesta 
els fa perdre tant l’olor com el gust
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